
 

 جان مردم اراک در خطر است
 جمعی از اعضای هیأت علمی و اساتید و اعضای دانشگاه 
ک با صدور بیانیه ای بر لزوم توقف مازوت سوزی  صنعتی ارا
که در پایگاه  کردند.  در این بیانیه  کید  در نیروگاه شازند تا
ک منتشر شده، خطاب به مردم  اطلاع رسانی دانشگاه صنعتی ارا
ک و شازند آمده است: با وجود تلاش های  شهرستان های ارا
مسئولان ارشد استان مرکزی، متاسفانه شاهدیم که در روزهای 
اخیر )هرچند یکماه دیرتر نسبت به سال گذشته( مازوت سوزی 
در نیروگاه شازند دوباره آغاز شده است و این موضوع سلامت 
ک و  کن شهرهای ارا بیش از یک میلیون شهروند مظلوم سا
ک  شازند را با مخاطره جدی مواجه می کند. در قانون هوای پا
کید شده است  مصوب سال ۱۳۹۶ مجلس شورای اسلامی تا
که نیروگاه ها اجازه ندارند برای جبران کمبود سوخت، مازوت 
ک  بسوزانند.  ما استادان و دانشگاهیان دانشگاه صنعتی ارا
در راستای مسئولیت های اجتماعی خود از مسئولان ارشد 
ک و شازند  استان مرکزی به ویژه استاندار و نمایندگان مردم ارا
در مجلس شورای اسلامی خواهشمندیم، پیگیری های جدی 
برای متوقف کردن مازوت سوزی در نیروگاه شازند در ماه های 
سرد پیش رو را با جدیت انجام دهند. لازم به یادآوری است که 
حذف مازوت از نیروگاه شازند مصوبه چند سفر ریاست جمهوری 
از جمله سفر سال گذشته رئیس جمهوری و همچنین مصوبه 
ک است. اساتید دانشگاه صنعتی  کارگروه کاهش آلودگی هوای ارا
ک آمادگی کامل خود را برای ارائه راهکارها و پیشنهادهای  ارا
علمی به مسئولان مربوطه استانی و ملی در حوزه سولفورزدایی 
، مشاوره و طراحی نیروگاه های تولید  مازوت، ذخیره سازی گاز
، نصب فیلترهای مناسب برای نیروگاه  برق با منابع تجدیدپذیر

و… در جلسات تخصصی و کارشناسی اعلام می کنند.

  خوزستان غرق در 
مه و رطوبت 100 درصدی هوا

 مدیرکل هواشناسی خوزستان از رطوبت صددرصدی به دلیل 
وقوع مه شدید در ۱۰ شهر استان خبر داد. حمید سبزه زاری، 
گفت: رطوبت روز یکشنبه در شهر های مسجدسلیمان، گتوند، 
، شادگان، بهبهان،  ، دزفول، شوشتر ایستگاه کشاورزی اهواز
، بستان، اهواز و آبادان به ۱۰۰ درصد رسید. او دلیل  بندر ماهشهر
این حجم از رطوبت را مه غلیظ عنوان کرد. سبزه زاری افزود: 
این میزان در شهر های هندیجان ۹۸، اندیمشک و امیدیه ۹۷ و 
رامهرمز   ۹۶ درصد ثبت شد. مدیرکل هواشناسی خوزستان گفت: 
همچنین در این مدت میزان رطوبت در شهر های  لالی،   شوش، 
آغاجاری و  ایذه  به ۹۰ درصد رسید. او ادامه داد: پدیده مه گرفتگی 

تا دوشنبه استان ادامه دارد.

   370 معدن استان تعطیل 
یا نیمه تعطیل است

 معادن نعمت های طبیعی خدادادی هستند که به عنوان 
ظرفیت های بزرگ  اقتصادی شناخته می شوند و استان یزد به 
لحاظ ذخایر معدنی و تنوع آن از استان  های مطرح کشور است. 
کنون بالغ بر ۲ میلیارد تن برآورد شده  ذخایر معدنی استان یزد تا
که بخشی از این ذخایر در حال بهره برداری است، اما آن طور 
که رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی یزد 
گفت: سالانه بیش از ۴۵۰ میلیون تن ماده معدنی در کشور تولید 
می شود که برای رسیدن به چشم انداز ۷۰۰ میلیون تنی در افق 
لات و تجهیزات معدنی نیازمندیم.  ۱۴۰۴ به نوسازی ماشین آ
ک بالایی  حمیدرضا شرافت با بیان اینکه کار در معدن استهلا
داشته و هزینه تعمیر و نگهداری این ماشین آلات بالاست، بیان 
لات معادن یزد فرسوده  داشت: بیش از ۷۰ درصد از ماشین آ
لات  است. او ادامه داد: متاسفانه بخش عمده ای از ماشین آ
معدنی فرسوده شده و غالبا معادن با نیمی از ظرفیت تولید 
کار می کنند. این فعال معدنی با بیان اینکه در شرایط فعلی 
لات معدنی با مشکلات متعددی  برای تامین قطعات ماشین آ
مواجه هستیم، افزود: در نتیجه موانع خارجی و بعضا داخلی 
لات، راندمان تولید کاهش یافته  تامین قطعات این ماشین آ
است. امیرحسین کوهساری؛ رئیس سازمان نظام مهندسی 
معدن استان یزد در این خصوص به »ایلنا« گفت: ماشین آلاتی 
در معادن در حال کار است که تعمیرات آن بیشتر از نگهداری 
هزینه دارد و باعث جلوگیری از رقابت معدن و بازار بد و عدم 

مصرف می شود. 

بیمه
در یک رستوران به عنوان پیک موتوری کار می کنم. با 
توجه به اینکه این شغل از لحاظ امنیت جانی در حد خیلی 
پایین است، ولی هر جا که برای کار می رویم و صحبت از 
بیمه می آید می گویند پیک موتوری را که بیمه نمی کنند. 
چرا مسئولان نظارتی  روی پیک های موتوری ندارند که 
لااقل آنها هم بیمه شوند و بتوانند از این مزایا استفاده کنند.
مرتضیگرد محبیاز

خیابان انبار نفت
که در خیابان انبارنفت تهران حکمفرماست  ترافیکی 
عاملش ماشین ها و چرخ هایی هستند که برای خالی کردن 
بار برای مغازه های این خیابان در رفت و آمد هستند. چرا 

مسئولان فکری به حال شلوغی این خیابان نمی کنند.
تهران سعیدیاز

میوه
گرانی میوه طوری شده است که من کارگر در ماه به مقدار 
خیلی کم می توانم میوه برای خانه خریداری کنم. چون دو 
قلم میوه را که خریداری می کنیم نزدیک به ۴۰۰ هزار تومان 
پولش می شود. از مسئولان درخواست داریم با اینکه به شب 
یلدا نزدیک می شویم کمی هم به فکر اقشار ضعیف جامعه 
باشند تا مردم بتوانند میوه هایی یلدایی را برای فرزندان و 

خانواده های خود خریداری کنند. 
تهران عزتیاز

 آرمان ملی- ۱۹ آذرماه بود که خبر آتش سوزی در پالایشگاه 
بیرجند که کمتر از یکسال از بهره برداری آن می گذشت به 
رسانه ها سرایت و بعد از آن اخباری مبنی بر انفجار مجدد 
و انتقال آتش از واحد تولید هیدروکربن به سایر مخازن هم 
منتشر و بعد از آن هم حرف از خسارت ۷۰۰ میلیارد تومانی، به 
میان آمد. همچنین گفته شد که ۱۵ مخزن از ۱۸ مخزن این 
پالایشگاه منفجر شده اند. در جریان آتش سوزی،  فرماندار 
بیرجند به رسانه ها گفته بود که به دلیل حجم زیاد آتش، 
گرچه با  عملا مخازن و ذخایره نفتی آنها باید در آتش بسوزد ا
پیگیری های استاندار درخواست بالگرد هوایی داشتیم، اما 
با این نوع مواد سوختی که در این مخازن است، ریختن آب 
کاربرد ندارد. بد نیست بدانید که عملیات اجرایی این پروژه 
از سال ۹۹ آغاز شده و مرحله اول آن با سرمایه گذاری ۲۵۰ 
میلیارد تومان در بخش خصوصی، افتتاح شد. منطقه ویژه 
اقتصادی بیرجند در کیلومتر ۹ محور بیرجند- اسدیه است و 
تا مرکز استان خراسان جنوبی حدود ۱۵ کیلومتر فاصله دارد. 
اما هنوز تبعات آتش سوزی در پالایشگاه بیرجند ادامه داشت 
که با گذشت حدود یک هفته یعنی ۲۵ آذر دود غلیظی از محل 
پالایشگاه اصفهان بلند و بعد تصاویری از انفجار و آتش سوزی 
مخابره شد. آتش سوزی گسترده ای که این بار خسارت جانی 
هم به دنبال داشت؛ چهار نفر مصدوم و دچار سوختگی 
که ۲ نفرشان آتش نشان و دو نفر دیگر از پرسنل  شدند 
پالایشگاه بودند. آتش از واحد ۳ تقطیر نفت خام و از محل 
لوله های ورودی محدوده این واحد پالایشگاه نفت اصفهان 
 ، شروع شد؛ ۲۵ تیم از آتش نشانان اصفهان، شاهین شهر
میمه و شهرک های صنعتی اطراف به محل حادثه اعزام 
شدند و  گفته شد که بعد از ۴۵ دقیقه آتش اطفا شده. منصور 
شیشه فروش، مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان 
درباره آتش سوزی پالایشگاه نفت اصفهان، بعد از اینکه آتش 
مهار شده، اما دود شدیدی منطقه را فرا گرفته بود گفت 
که اوضاع تحت کنترل است و توضیح داد که این واحد از 
پالایشگاه در حال تعمیر بوده است. پالایشگاه ها به عنوان 

نقاط حساس در کشور محسوب می شوند. ۲۷ آبان ماه، 
»تسنیم« نوشت که ۴ نفر از مدیران داخلی پالایشگاه نفت 
تهران به دلیل تخلف در زمینه تغییر کاربری، قطع اشجار 
کتورسازی در خرید مایحتاج دستگیر شده اند. حادثه  و فا
آتش سوزی پالایشگاه بیرجند هم به لحاظ ابعاد امنیتی 
مشمول اهمیت بود که وزیر کشور به بازدید محل آتش سوزی 
رفت؛  احمد وحیدی از محل حادثه آتش سوزی در مینی 
پالایشگاه منطقه ویژه اقتصادی بیرجند بازدید کرد. همه این 
موارد و تکرار آتش سوزی شائبه عمدی بودن حادثه را هم در 
اذهان و افکار عمومی  متبادر کرد و کارشناسان در گفت وگو 
کید کردند که خرابکاری نمی تواند  با رسانه ها بر این نکته تا
همیشه به شکل بمب گذاشتن باشد، گاهی افرادی از این 

طرق دست به خرابکاری می زنند.
  خطایانسانی،خطایمدیریتیوخرابکاری

 در خصوص آتش سوزی پالایشگاه ها هم علاوه بر شائبه 
هم  زیرساخت ها  مشکل داربودن  بحث  بودن،  عمدی 
ح شده است. عضو کمیسیون انرژی مجلس،  درباره  مطر
اتفاقات چند وقت اخیر در پالایشگاه های کشور و این که 
آیا زیرساخت ها دارای مشکل بوده اند، گفت: کلا حوادث 
است  ممکن  که  که  چرا هستند  اجتناب ناپذیر  صنعتی 
عملکرد نامطلوبی در آن صنعت به وجود آمده باشد. فریدون 
عباسی در گفت وگو با خبرآنلاین با اشاره به اینکه از طرفی 
دیگر خطای انسانی، خطای مدیریتی و خرابکاری هم ممکن 
است باشد، ادامه داد: »یعنی حتی ممکن است همه چیز 

درست باشد ولی خرابکاری اتفاق بیفتد.«
 امنیتماضعیفنیست؛هجمهدشمنزیاداست

 این عضو کمیسیون انرژی مجلس، پرسیده: باید بگوییم 
چیزی نیست و امنیت همیشه برقرار است و هیچ جا خدشه 
که ما در  ، نمی شود این را گفت؛ چرا امنیتی نداریم؟ خیر
گذشته ترور هم داشتیم؛ ولی آیا بگوییم امنیت ما ضعیف 
بوده  است؟ خیر هجمه دشمن زیاد بوده، مملکت وسیع 
می خواسته  دشمن  که  حمله ای  صد  از  بالاخره  است. 

انجام دهد و از آن ها جلوگیری شده یکی، دو مورد هم اتفاق 
افتاده است. عباسی با بیان این که خرابکاری صنعتی و 
خرابکاری های غیرصنعتی می تواند اتفاق بیفتد، توضیح داد: 
»یعنی این که نفوذی وجود داشته باشد و مواد منفجره را به 
حوزه صنعت بیاورد، چگونه؟ یا با خرابکاری فشار را بالا ببرد، 
شیری که بسته است را باز کند. مسیر سیالی را تغییر دهد. 
این  دست اتفاقات چیزی است که در همه کشورها می تواند 

اتفاق بیفتد.«
 خرابکاریصنعتیچیست؟

 او یادآور شد: بعضی موارد اجتناب ناپذیر است، برای 
چه؟ »برای این که هرچه ایمنی و استاندارد به کار ببریم؛ 
ما که نمی توانیم به مردم خودمان سخت بگیریم بگوییم 
گزینش ها سخت باشد. مردم شغل می خواهند، می بینند 
طرف تخصص دارد خیلی سخت نمی گیرند که آیا ممکن است 
طرف وابسته به جایی باشد.« این نماینده مجلس شورای 
اسلامی ، گفت: »در طول زمان ممکن است شخصی به دلیل 
نارضایتی هایی که برایش به وجود می آید، مشکلات خانوادگی 
و یا تبلیغات دیگران جذب و به یک عنصر خرابکار تبدیل 
شود. خرابکار حتما بمب نمی گذارد، گاهی می آید خرابکاری 
صنعتی می کند، یعنی آموزش می بیند برق را دستکاری کند، 
آب را دستکاری کند، فشار گاز را بالا و پایین کند.« او بیان 
داشت: »وقتی کشور بزرگ است و شما رو به پیشرفت هستید 
و یک عده هم می خواهند جلوی شما را بگیرند، خرابکاری 

صنعتی ممکن اتفاق بیفتد.«
 حادثهپالایشگاهجهتبررسیبهمجلسمیرود

 این عضو کمیسیون ادامه داد: در مورد پالایشگاه بیرجند 
داده ای ندارم که بگویم، خرابکاری صورت گرفته، ممکن است 
سهل انگاری، خطای انسانی و یا معیوب بودن تجهیزات 
در میان باشد. عضو کمیسیون انرژی درباره بررسی حادثه 
گفت: ان شاءا... مساله اش  کمیسیون انرژی  بیرجند در 
به کمیسیون می آید و اعضای کمیسیون از مسئولان وقت 

گزارشی می خواهند.
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 جمعیت ایران
 ۸۹ میلیون نفر شد

 بر اساس برآورد های آنکتاد رشد جمعیت 
ایران در سال گذشته حتی از متوسط جهانی 
هم کمتر بوده است. جمعیت ایران در این 
سال تنها ۰.۷۱ درصد رشد کرده و به ۸۹ میلیون 
نفر رسیده است. جمعیت ایران طی سال های 
۲۰۱۷ تا ۲۰۲۲ به طور متوسط ۰.۹ درصد رشد 
سالانه داشته است و پیش بینی می شود طی 
سال های ۲۰۲۲ تا ۲۰۵۰ رشد جعیت ایران تنها 
۰.۴ درصد در سال باشد. کنفرانس تجارت و 
توسعه سازمان ملل )آنکتاد( در جدیدترین 
گزارش آماری خود اعلام کرد جمعیت جهان در 
سال میلادی گذشته از ۸ میلیارد نفر گذشته 
است. متوسط رشد جمعیت جهان در این 
سال ۰.۸ درصد بوده است. از اواخر دهه ۱۹۸۰، 
رشد جمعیت جهان به تدریج کاهش یافته 
است. این کاهش به ویژه در طول همه گیری 
کرونا در سال ۲۰۲۰ تشدید شد. در سال ۲۰۲۲ 
کاهش یافته است  جمعیت در ۴۲ اقتصاد 
از جمله برمودا، چین، آلمان و جامائیکا که 
همگی در سال ۲۰۲۱ افزایش جمعیت داشتند. 
جابه جایی جمعیت از اوکراین به کشور های 
همسایه باعث شد برخی از اقتصاد های اروپای 
شرقی سریع ترین رشد جمعیت را در سال ۲۰۲۲ 
داشته باشند. میان قاره ها، جمعیت آفریقا 
سریع ترین رشد را دارد و برخی از اقتصاد های 
خ رشد سالانه بالاتر از ۳ درصد را  آفریقایی نر

ثبت می کنند.

 مخالفت وزارت بهداشت 
با توزیع اینترنتی دارو

 وزیر بهداشت ضمن اعلام مخالفت وزارت 
بهداشت با توزیع اینترنتی دارو و داروپیک، 
ج از مجرای  گفت: توزیع اینترنتی دارو خار
کی است. با  کار بسیار خطرنا داروخانه ها، 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس به توافق 
داروخانه ها  مجرای  از  دارو  که  رسیده ایم 
گر داروخانه تشخیص داد،  توزیع شود و ا
عرضه  اینترنتی  را  دارو  خود  مسئولیت  با 
از  بازدید  کند. بهرام عین اللهی در حاشیه 
کلان بیمارستان غدیر تهران، اظهارداشت: 
در دولت مردمی طی چهار ماه ۲۰۰۰ تخت 
بیمارستانی و دو کلان بیمارستان در تهران 
راه اندازی شده و در مجموع ۱۶ هزار تخت 
بیمارستانی جدید در کشور به بهره برداری 
رسیده است. وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی با بیان اینکه در چهار ماه گذشته ۲۰۰۰ 
کز درمانی کلانشهر  تخت بیمارستانی به مرا
تهران افزوده شده است، از تکمیل کمربند 
اقماری  شهرهای  در  بیمارستانی  سفید 
کمربند  افزود:  او   داد.  خبر  تهران  اطراف 
اقماری  شهرهای  در  بیمارستانی  سفید 
ورامین،  فردیس،   ، شهریار همچون  تهران 
کدست، اسلامشهر و ملارد ایجاد شده و در  پا
حال توسعه است. وزیر بهداشت تلاش برای 
ارائه رایگان خدمات درمانی به کودکان زیر 
هفت سال کشور را از اهداف وزارت بهداشت 
ذکر و اظهارکرد: هدف دولت، ارائه رایگان 
خدمات درمانی به محرومان است و رایزنی 
خصوص  این  در  مربوطه  دستگاه های  با 

ادامه دارد .

 جریمه فردی که درختان 
ولیعصر)عج( را خشکاند

 علی محمد مختاری، مدیرعامل سازمان  
پارک ها و فضای سبز شهرداری تهران با بیان 
اینکه حفظ باغات در مناطق کم برخوردار از 
فضای سبز جز سیاست های اصلی ماست و 
خوشبختانه عملکرد خوبی نیز در این زمینه 
گفت: سربری درختان در بعضی  داشتیم، 
مناظق مانند خیابان ولیعصر)عج( که ۱۳ اصله 
درخت بدون مجوز و شاید عمدا سربری شد 
اخیرا انجام گرفت. ما متخلف را ۱۱۷ میلیارد 
جریمه کردیم و علاوه بر برخورد با مالک اجازه 

ادامه کار از او گرفته شد.

  برای پرورش ماهی تیلاپیا 
مجوز نمی دهیم

حفاظت  و  مدیریت  دفتر  مدیرکل 
گفت:  حیات وحش سازمان محیط  زیست 
زیست  محیط   سازمان  قانون،  اساس  بر 
مهاجم  گونه های  تشخیص  قانونی  مرجع 
جانوری است و در فهرستی که تهیه و منتشر 
کردیم تیلاپیا جزو گونه های به شدت مهاجم 
معرفی شده بنابراین همچنان مجوز پرورش 
تیلاپیا را صادر نمی کنیم. چند سالی است 
که نام ماهی تیلاپیا به وفور در کشور شنیده 
می شود، تیلاپیا نام عمومی حدود ۱۰۰ گونه 
به  متعلق  سیکلید،  خانواده  ماهی های  از 
ماهی ها  این  است،  سوف ماهیان  راسته 
و  دریاچه ها  آبگیرها،  تالاب ها،  رودها،  در 
عموما در آب های شیرین زندگی می کنند اما 
برخی گونه ها در آب های لب شور نیز یافت 
می شوند، به علت قدرت تکثیر بالا و سازگاری 
با محیط های جدید مورد توجه بسیاری از 
کشورها قرار گرفته است اما در ایران مخالفانی 
دارد. کارشناسان بخش تغذیه نگرانی هایی 
در زمینه  محتوای چربی این ماهی و تاثیر آن 
بر سلامت افراد دارند، همچنین کارشناسان 
محیط زیست هم نگران مهاجم بودن این 
گونه« هستند، از این رو برای تولید و تکثیر  «

آن در کشور مقاومت وجود دارد.

 برای متناسب سازی در یک صندوق در یکسال، ۹ هزار میلیارد تومان نیاز است و حالا 
بیش از ۱۵ برابر این پول )۱۴۰ هزار میلیارد تومان( در پرونده اختلاس ارزیِ چای دبش به یغما 
رفته است، یعنی بودجه ای برای ۱۵ بار اجرای متناسب سازی در یک صندوق بازنشستگی. 
در روزهای گذشته رقم های عجیبی از اختلاس ارزی چای دبش منتشر شد: ۳.۴ میلیارد 
دلار اختلاس ارزی؛ این رقم آن چنان بزرگ است که کمتر کسی می تواند صفرهای آن را به 
ریال یا حتی به تومان بشمارد! گروه صنعتی چای دبش حدود ۳.۴ میلیارد دلار برای واردات 
و بسته بندی چای گرفته بود اما این پول خیلی ساده حیف و میل شده است؛ رقم ریالی 
خ داده چیزی حدود ۱۴۰ هزار میلیارد تومان است که از نظر ریالی در تاریخ اقتصاد  فساد ر
ایران سابقه نداشته است. اما با  رقمِ اختلاس چای دبش چه کارها می شود کرد؟ »ایلنا« 
به  گزارش های متعددی از رسانه ها اشاره کرده که نوشته اند با رقم فساد سه میلیارد و 
چهارصد میلیون دلاری چه کارها می شود کرد و در دنیا با این پول ها چه می کنند: ساخت 
کارخانه مونتاژ بوئینگ، ۳.۵ میلیارد دلار هزینه دارد؛ ساخت برج ساعت مکه ۳.۵ میلیارد 
دلار هزینه دارد و ساخت ۳ پتروشیمی ۱.۲ میلیارد دلار هزینه دارد، یعنی با اختلاس چای 
خ داده چیزی حدود  دبش می شود ۸ یا ۹ پتروشیمی جدید ساخت! رقم ریالی فساد ر
ک در  ۱۴۰هزار میلیارد تومان است و اعتبار مورد نیاز برای رفع آلودگی هوا و قانون هوای پا
یک سال ۸۴۰ میلیارد تومان اعلام شده است. یعنی با این پول می شد آلودگی هوا را برطرف 
کرد و ریه های دردمندِ مردم کلانشهرها را از اینهمه بیماری و مصیبت نجات داد. یوسف 
نوری، وزیر آموزش و پرورش سال گذشته در گردهمایی مشترک سه وزارتخانه آموزش و 
پرورش، کشور و راه و شهرسازی گفته بود برای بازسازی و مقاوم سازی مدارس فرسوده ایران 
به بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است؛ نوری همچنین گفته بود هشت استان 
سرانه ای کمتر از میانگین کشور دارند که ۱۳۶ هزار میلیارد تومان برآورد اعتبارات مورد نیاز 
برای رساندن آنها به متوسط کشوری نیاز است. بنابراین با این پول می شد کل مدارس 
فرسوده  کشور را بازسازی و مقاوم سازی کرد؛ در عین حال امکان این بود که سرانه آموزشی 
استان های محروم از سیستان و بلوچستان گرفته تا ایلام را به میزان استاندارد و متوسط 
کشوری رساند. حال سوال این است که با رقمِ اختلاس چای دبش چقدر وضع مزدبگیران 
بهتر می شود؟ این قیاس ها را می توان همچنان ادامه داد: اما یک قیاس ساده تر که به زندگی 
مزدبگیران مربوط است، به این شیوه تعریف می شود: با ۱۴۰ هزار میلیارد تومانی که به چای 
دبش مثلاً برای واردات چای دادند، چقدر حقوق بازنشستگان کارگری افزایش می یافت؛ 
با این پول چقدر می شد به ۱۴ میلیون کارگر کشور بُن و یارانه داد و یا وضعیت بحرانی تامین 
اجتماعی تا کجا امکان بهبود داشت تا نیازی به افزایش سن و سابقه بازنشستگی کارگران 
شاغل نباشد؟ دولت در سالجاری قرار بوده ۸۰ هزار میلیارد یا به قولی ۷۸ هزار میلیارد تومان 
از بدهی خود به تامین اجتماعی را بپردازد که البته در روزهای پایانیِ نُهمین ماه سال 
هستیم و هنوز خبری از این پرداخت نیست؛ ۱۴۰ هزار میلیارد تومان دو برابرِ پرداخت وعده 
داده شده به سازمان تامین اجتماعی در یکسال ا ست! وقتی در نظر بگیریم کل بدهی 
دولت به سازمان حدود ۶۰۰ هزار میلیارد تومان است بازهم متوجه می شویم که ۱۴۰ هزار 
میلیارد تومان رقم بسیار هنگفتی  است. اجرای متناسب سازی ۱۴۰۰ در صندوق تامین 
اجتماعی کمتر از ۱۵ هزار میلیارد تومان هزینه داشت؛ حالا با ۱۴۰ هزار میلیارد تومان – تقریبا 

۱۰ برابر هزینه  متناسب سازی- حقوق بازنشستگان کارگری چقدر افزایش می یافت؟ مروتی 
گر این پول را صرف بازنشستگانی می کردند  بازنشسته کارگری در این رابطه اظهارکرد: »ا
که ماه هاست در انتظار بهبود معیشت و حق قانونی و حداقلی خود هستند، بدون تردید 
حقوق بازنشستگان به خط فقر نزدیک می شد. فرض کنید این پول را صرف دیون دولت 
به تامین اجتماعی می کردند، هم حقوق بازنشستگان به خط فقر نزدیک می شد و هم لابد 
پولی زیاد می آمد تا برای بهبود درمان بازنشستگان هزینه شود؛ به راستی چند درمانگاه و 
مرکز درمانی ملکی با این پول می شد ساخت؟« این پول صرف بازنشستگان نشد، صرف 
مزدبگیران شاغل هم نشد، به صورت اختلاس ارزی برباد رفت! علی خدایی، عضو کارگری 
شورای عالی کار با بیان اینکه دولت به بهانه نداشتن پول و کسری بودجه، افزایش حقوق ها 
در قانون بودجه را نصف تورم رسمی یا حتی پایین تر در نظر می گیرد؛ در این رابطه گفت: »از 
یکسو اختلاس ۳.۴ میلیارد دلاری اتفاق می افتد و از سوی دیگر دولت می گوید پول نیست و 
مردم باید ریاضت بکشند؛ دولت با همان ارقام ناچیز بودجه به نشست های شورای عالی کار 
گر پول نیست، این ارقام  می آید و مقابل افزایش قانونی دستمزد کارگران ایستادگی می کند؛ ا
کلان اختلاس از کجا می آید؟ حالا که به زعم خودشان درآمدهای سرشار نفتی هم نداریم!«

  یکاختلاسکمبشه،مشکلماحلمیشه....
۳۱ تیرماه سالجاری، مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری گفت: »در صورتی که مبلغ 
۹ هزار میلیارد تومانِ تعیین شده برای موضوع متناسب سازی حقوق بازنشستگان کشوری 
نقد شود، مساله متناسب سازی و مطالبه ۶ ماهه دوم سال ۱۳۹۹ برای یک میلیون و ۴۶۰ هزار 
نفر پرداخت خواهد شد«. برای متناسب سازی در یک صندوق در یکسال، ۹ هزار میلیارد 
تومان نیاز است و حالا بیش از ۱۵ برابر این پول )۱۴۰ هزار میلیارد تومان( در پرونده اختلاس 
ارزیِ چای دبش به یغما رفته است، یعنی بودجه ای برای ۱۵ بار اجرای متناسب سازی در 
یک صندوق بازنشستگی؛ این معادلات را که کنار هم می چینیم به همان شعار بازنشستگان 

در اعتراضات صنفی می رسیم: »یک اختلاس کم بشه، مشکل ما حل می شه....«

زیادمیشد؟ بارقماختلاسِ»چایدبش«حقوقبازنشستگانچقدر

 متناسب سازی ۹ هزار میلیارد تومان؛ اختلاس چای دبش۱۴۰ هزار میلیارد تومان
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